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føring på 6 m3/sek., men. begrenset til natur-
lig tilsig i tiden fra vårflommen inntrer til
vintertapping begynner.

Alle endringer i tappingen skal skje med så
myke overganger som mulig.



Det skal påses at flomløp og tappeløp ikke

hindres av is eller lignende samt at regule-
ringsanleggene til enhver tid er i god stand.
Det føres protokoll over manevreringen og av-
leste vss-stander samt observeres og noteres
om det forlanges, nedbørmengder, temperatur,
snødybder m. v. Hovedstyret for Norges vass-
drags- og elektrisitetsvesen kan forlange å få
tilsendt utskrift av protokollen som regulan-
ten plikter å oppbevare for hele regulerings-
tiden.

Hovedstyret kan bestemme hvor damvokte-
ren skal bo, og at han skal ha telefon i sin
bolig.




Viser det seg at slipping etter dette regle-

libment medfører skadelige virkninger av om-fang for almene interesser, kan Kongen uten
erstatning til konsesjonæren, men med plikt
for denne til å erstatte mulige skadevirknin-
ger for tredjemann fastsette de endringer i
reglementet som finnes nødvendige.

Til å forestå manøvreringen antas en norsk
statsborger som godtas av vedkommende de-
partement.

Forandringer i dette reglement kan bare
foretas av Kongen etter at de interesserte har
hatt anledning til å uttale seg.»

Departementet skal,„ bemerke:

Departementet vil/tilrå at Troms kraftfor-
syning gis tillatelse/ til erverv og regulering
på de vilkår og med det manøvreringsregle-
ment som fremgåri av Stortinets vedtak.

Industrikomiteeiti peker på a det er et på-
trengende behov /for å få etabiert industri i
Storfjord komm ne for å stansutflyttingen

11,
og for å reduserfr pendling, og ber om at stat,
fylke og komm ne arbeider videre for å finne
prosjekter som kan løse arbeidskraftsituasjo-
nen i kommun . Komiteen regner med at en
god del arbeidkraft fra distriktet blir enga-
sjert i anleggSperioden, slik at man får en
midlertidig løsning av behovet for arbeids-
plasser. Komiteen viser videre til nærings-
fondet og tilskuddet til planlegging som virke-
midler for å skape arbeidsplasser, slik at man
unngår et tilbakeslag når anleggsperioden går
mot slutten.

Industridepartementet forutsetter at det er
bemyndiget til å samtykke i mindre plan-
endringer og til å foreta de endringer i ma-

nøvreringsreglementet som måtte nødvendig-
gjøres av slike planendringer.

Industridepartementet

tilrår :

I medhold av vassdragsreguleringsloven av
14. desember 1917 og loy/bm konsesjon for
vannfall, bergverk og /dnnen fast eiendom
m. v. av 14. ckesembert1917, gis Troms kraft-
forsyning tigatelse til erverv og regulering
av SkibottselvaM. v. i samsvar med Indu-
stridepartemelfte;ts foredrag av 	
	, 1976.
Det fastsettes manovreringsreglement for
reguleringen i samsvar med det i oven-
nevnte foredrag inntatte utkast.
I medhold av lov om vassagene av 15.
mars 1940 § 62 og § 148, gis\Troms kraft-
forsyning tillatelse til å ekspropriere pri-
vateide fallrettigheter i Skibottselva samt
nødvendige grunnarealer og rettigheter for
utbyggingen.

16. Sameiet Skogfoss Kraftlag.

(Tillatelse til utbygging av Melkefoss
Kraftverk.)

Kongelig resolusjon 2.5. juni 1976.

I brev av 14. april 1975 har A/S Sydvaran-
ger og Varanger Kraftlag A/L søkt om elek-
triske konsesjoner for Melkefoss Kraftverk i
Pasvikelven. Søkerne har i søknaden forut-
satt at det foreligger gyldig tillatelse etter
vassdragsloven for utbygging av Melkefoss,
gitt ved kongelig resolusjon 12. desember
1958.

Tillatelsen fra 1958 ble gitt til A/S Syd-
varanger etter vassdragslovens §§ 104, 105
og 62 til utbygging og ekspropriasjon av
grunn og rettigheter for bygging av Skog-
foss Kraftverk. Tillatelsen gjaldt bygging av
et kraftverk i to byggetrinn i Skogfoss og
Melkefoss i Pasvikelven. Etter planendring
ble imidlertid Skogfoss Kraftverk bygget ut
av A'S Sydvaranger og Varanger Kraftlag
A/L i fellesskap i fallavsnittet Skogfoss.
Melkefoss er forst nå planlagt utnyttet i en
separat kraftstasjon. Departementet har fun-
net at ny tillatelse etter vassdragslovens
§§ 104 og 105 må foreligge før Melkefoss
kan utbygges etter de foreliggende planene.

Melkefoss Kraftverk skal etter planen ut-
nytte et fall på 10 m over en elvestrekning på
ca. 1 km beliggende 5 km nedenfor Skogfoss
Kraftverk. Kraftverket vil få et aggregat på
26 MVA med maksimal vannforing på
260 m3"sek. Midlere årsproduksjon er bereg-
net til 120 GWh.



62 Meddelte vassdragskonsesjoner 1976.

AiS Sydvaranger leier fallrettighetene i
Melkefoss og Skogfoss av staten etter en av-
tale som ble inngått i 1961.

Hovedstyret for Norges vass-
drags- og elektrisitetsvesen har
i brev av 24. februar 1976 avgitt innstilling i
saken. NVE har forutsatt at tillatelsen gitt
i 1958 fortsatt er gyldig for utbygging av
Melkefoss og har kommet med forslag om til-
leggsvilkår til denne tillatelsen.

Hovedstyrets innstilling lyder:

«I forbindelse med søknad fra A/S Sydva-
ranger om konsesjon for de elektriske anlegg
for ovennevnte utbygging, henvendte Vass-
dragsdirektoratet seg til selskapet i brev av
12. mai 1975 der det bl. a. ble uttalt:

«Vi bør få. søknad tilsendt etter vassdrags-



lovens § 125 med særlig sikte på å. få belyst
hvilke endringer i skadene som måtte oppstå
ved en separat utbygging av Melkefoss. Vi vil

gekge saken ut til offentlig gjennomsyn og så
mme tilbake til spørsmålet om mulige end-



ringer av tillatelsen av 12. desember 1958.»

NVE mottok deretter følgende utredning
datert 16. juli 1975:

«Vi viser til Deres brev av 12. mai d. å. til
A/S Sydvaranger som vi har fått gjenpart av.
Videre vises til møtet i Vassdragsdirektora-
tet 25. f. m. Etter dette møte har vi muntlig
mottatt beskjed om at Vassdragsdirektoratet
finner at det ikke foreligger noen tidsfrist som
angir når utbyggingen av Melkefossen må
være påbegynt.

Etter avtale skal vi orientere om de endrin-
ger i skadevirkningene som den seoarate ut-
bygging av Melkefoss vil medføre i relasjon
til de skadevirkninger som ville oppstått der-
som Melkefossen var blitt utnyttet i en felles-
utbygging med Skogfoss Kraftverk. Først
skal vi imidlertid kort omtale de generelle
forhold og planene for den separate utbyg-
ging av Melkefoss Kraftverk.

IOrientering.
/lelkefoss i Pasvikelven omfatter flere stryk
d i alt 10 m fall over en elvestrekning på

ca. 1 000 m.
Fossen ligger vel 1 km fra R.V. 885 og 5 km

nedenfor Skogfoss Kraftstasjon.
Nedbørsområdet er ca. 17 250 k2 og middel-

vannføringen ca. 175 m3/s. Ca. 250 km2 er
lokalt felt mellom Skogfoss og Melkefoss, og
av dette feltet tilhører det alt vesentlige Hus-
moseelven med en antall middelvannføring på
2,5 m3/s. Den munner ut 2 km ovenfor Melke-
foss, nedenfor Skogvannet, som er betegnel-
sen på den stilleste del av elvestrekningen
som også danner undervann for Skogfoss
Kraftstasjon. Fallet mellom Skogvannet og
fossenakken ved Melkefoss er ca. 40 cm ved
midlere vannf øring.

2.0 Beskrivelse av Melkefoss Kraftverk.
Vedlagte tegning 833-018 viser kart over

området med kraftanlegget inntegnet.
En lav dam over elven nær fossenakken vil

gjøre det mulig å holde overvannstanden på
k. 31.6 for vannføringer lavere enn 230 m3/s
Dette er ca. 25 cm høyere enn den naturlige.
middelvannstand og ca. 70 cm høyere enn
naturlig lavvannstand på stedet. Dammen blir
utstyrt med flomluker som er slik dimensjo-
nert at for vannføringer større enn 230 m3/s.
vil overva.nnstanden bli holdt på sitt naturlige
nivå. («Naturlig» referer seg til dagens for-
hold).

Kraftstasjonen blir liggende i dagen, ca.
75 m innenfor den norske elvebredd, og får
installert 1 Kaplanturbin med slukeevne
260 m3/s., samt generator med ydelse 26 MVA.

Vannveiene blir utført som åpne kanaler,
gravet og sprengt ut dels innenfor og dels
langsmed den norske elvebredd. Kanalene an-
tas å få bunnbredder på 20-25 ni, og dybder
under naturlig terreng på. fra 4-5 m til nes-
ten 20 m. Tilløpskanalens lengde blir knapt
200 m, avløpskanalens vel 700 m.

Det vil bli nybygget ca. 1,5 km permanente
adkomst-veier i tilknytning til anlegget. Det
vil også bli bygget en ca. 2 km lang 132 kV-
linje fra koblingfeltet utenfor kraftstasjonen
frem til den eksisterende 132 kV-linjen mel-
lom Skogfoss og Kirkenes.

Bare en mindre del av gravings- og spreng-
ningsmassene fra kraftstasjon og vannveier
vil kunne nyttiggjøres. Ca. 300 000 m" spreng-
stein vil derfor bli lagt på tipp i en lone i elven
oppstrøms for tilløpskanalen, og ca. 100 000 m3
løsmasser vil bli tippet innover i terrenget
nær tilløpskanalen. Maksimal tipphøyde er
4-5 m.

3.0 Skadevirkninger ved å utnytte Melke-
fossen i et separat kraftverk i forhold til
i et fellesanlegg.

3.1 Vannføringer og vann-
stande r.

3.1.1 Separatutbyggingen.
Elvestrekningen fra inntaksterskelen på

toppen av Melkefossen ned til undervannet
for Melkefoss Kraftverk vil bli torrlagt, bort-
sett fra flomtider hvor det må slinpes vann
forbi kraftverket.

Vannspeilet like ovenfor Melkefossen vil
bli hevet 25 cm over naturlig middelvannstand.
Dette vil også medføre en viss oppstuving i
Skogvannet der middelvannstanden kan ven-
tes å stige ca. 10 cm. Ved vannføringer større
enn 230 m3 pr. sek. vil som foran nevnt vann-
standsforholdene bli som i dag.

3.1.2 Fellesutbyggingen.
Elvestrekningen langsetter Melkefoss ville

få et vanntilsig fra lokalfeltet som gjennom-
snittlig tilsvarte 2 pst. av den naturlige vann-
føring. Da elvebunnen i det vesentlige har
et dekke av grov stein ville en slik liten vann-
føring i praksis gi inntrykk av at elveleiet
er tørrlagt.

Det meste av elvestrekningen fra Skogfoss
ned mot Melkefossen, inkl. Skogvannet, ville
blitt liggende uten gjennomstrømning. Den
senkning av vannspeilet som ville blitt en
følge av dette kan for den nedre elvestrek-
ning, nærmest Melkefoss, anslås til minst 2 m
For Skogvannet mangler vurderingsgrunnlag,
men også her antas senkningen à ville blitt
betydelig. Ved flom i vassdraget, eller ved
driftstans, ville imidlertid gjennomstromnin-
gen blitt gjenopptatt, slik at senkningen ikke
kunne ansees som permanent. 
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3.2 Inngrep i terrenget.
Deponering av tippmasser.

3.2.1 Separatutbyggingen.
Vannveiene utføres som nevnt som åpne ka-

naler. Når kanalene blir fylt med vann blir
imidlertid høyden fra terreng ned til vannfla-
ten ikke stor og det vil bli lagt vekt på å til-
danne sideskråningene med sikte på at utseen-
det blir tiltalende.

Det forutsettes at sprengningsmassene leg-
ges på tipp i overvannet, mens løsmassene
plasseres i terrenget, for det meste i nærheten
av tilløpskanalen. Totalt dreier det seg om
ca. 400 000 m3.

3.2.2 Fellesutbyggingen.
Planen forutsatte en samlet tunnellengde på

ca. 6,5 km hvorav 5 km under byggetrinn II,
utnyttelse av Melkefoss. Da turbinene i Skog-
foss Kraftverk kan utnytte en vannføring
på 300 m3/sek., ville formodentlig tunnel-
tverrsnittet blitt minst 150 m2.

Synktverrslag og tunnelutslaget ved foten
av fossen villle p. g. a. det flatlendte land-
skap og dyptliggende fjelloverflate krevet

knallignende forskjæringer, som man
idlertid også ved dette alternativ må regne

fled ville blitt arrondert på en ordentlig måte.
Tippmassene ville utgjøre bortimot

1 300 000 ni3 og tippen måtte således få et
stort omfang.

3.3 V eie r.
Omfanget av og de mulige skader ved vei-

bygging anslåes til å ville blitt noenlunde like
etter begge utbyggingsplaner.

4.0 Diverse.
Det regnes med at Melkefoss Kraftverk vil

bli kjørt i takt med Skogfoss Kraftverk slik
at vannstandsvariasjoner i Skogvannet mest
mulig unngås selv om belastningen varierer.
Oppvatning av islagte vassdrag, noe som kan
skje under dagens forhold ved lastvariasjoner,
vil dermed kunne unngåes etter at Melkefoss
Kraftverk er kommet i drift og et mer sam-
menhengende vannspeil mellom de to kraftverk
er etablert.»

Utredningen ble sendt til uttalelse i distrik-
tet og kunngjort i pressen i samsvar med

Illissdragslovens § 125. I brevet av 22. juli975 til fylkesmannen i Finnmark uttaler
Vassdragsdirektoratet følgende:

«Som kjent fikk A/S Sydvaranger ved kg1.
res. 12. desember 1958 tillatelse etter vass-
dragslovens §§ 62, 104 og 105 til utbygging
av Melkefoss og til ekspropriasjon av nødven-
dige rettigheter i den forbindelse. Tillatelsen
omfattet utbygging under ett av Skogfoss
og Melkefoss oppdelt i to byggetrinn. Leie av
fall og grunnrettigheter av staten ble behand-
let senere, og da Stortinget i 1961 ga sam-
tykke til bortleien, var utbyggingsplanene
endret til å omfatte to separate kraftverk i
Skogfoss og Melkefoss, jfr. St. prp. nr. 124
(1960-61) og Innst. S. nr. 251 s. å. Det
fremgår av nevnte dokumenter at det var satt
utbyggingsfrist på tilsammen syv år for
Skogfoss, mens det for så vidt angår Melke-
foss ble bestemt at Departementet måtte være
Påbegynt. Noen slik ny frist er ikke satt, og


den nevnte tillatelse til utbygging av fallet
må antas å gjelde.

Tillatelse fra Sovjet til separat utbygging
ble gitt 10. februar 1962.

Virkningen på almene interesser ved den
separate utbygging av fallet har i og for seg
ikke vært behandlet, og A/S Sydvaranger har
i samråd med oss utarbeidet en redegjørelse,
datert 16. ds. for de vesentlige virkninger den
endrede plan vil få.

3 eks, av redegjørelsen m/ bilag vedlegges
idet en ber om uttalelse fra Sør-Varanger
kommune og eventuelt andre interesserte om
mulige endringer i vilkårene for gjeldende til-
latelse for den felles utbygging. Disse vilkår
vedligger til orientering.

En ber også om at et eksemplar av utred-
ningen legges ut ved Sør-Varanger kommu-
nale kontor.

Fristen for merknader settes til 1. oktober
d. å.

Saken vil herfra også bli forelagt Direkto-
ratet for vilt og ferskvannsfisk via Miljøvern-
departementet.»

Etter fristens utløp — 10. november 1975
— er det innkommet følgende uttalelser:

Sør-Varanger kommunestyre
behandlet saken med følgende resultat på
møte 13. september 1975:

«Formannskapets innstillinger
og 616/75:

Sor-Varanger kommunestyre har merket seg
at Norges Vassdrags- og Elektrisitetsvesen i
brev til fylkesmannen i Finnmark 22. juli 1975
uttaler at tillatelse til utbygging må antas å
være gitt med den tillatelse som er gitt ved
kg1. res. av 12. desember 1958.

Norges Vassdrags - og Elektrisitetsvesen ber
i samme brev om uttalelser til mulige endrin-
ger i vilkårene for tillatelsen.

Det er misnøye, diskusjon og uklarhet om
gjeldende vilkår, og kommunestyret mener at
de må gjøres klarere og endres til gunst for
Pasvikdalen og Sør-Varanger kommune.

Sør-Varanger kommunestyre mener at etter-
følgende vilkår, må tilføyes de oppgitte vil-
kår for utbyggingen:

Det må opprettes et fond til utbygging
og styrking av næringsgrunnlaget i Ser-
varanger, fortrinnsvis Pasvikdalen. Av-
kastningen av fondet må kunne nyttes til
utbyggingstiltak innenfor jordbruk, vann-
forsyningsanlegg, annen næringsvirksom-
het og kulturtiltak.
Det må utbygges og drives et komplett
settefiskanlegg der innlandsfisk må være
den viktigste av kultiveringen.

Fiskerikonsulenten for Finnmark vil i
november/desember i år legge fram en
rapport om fiske i Pasvikelva. Kommune-
styret forbeholder seg rett til å komme
tilbake til saken når rapporten forelig-
ger.
Samarbeidet med Sovjetsamveldet om fis-
kekultivering søkes etablert. Fisketrap-
per ved Boris Gleb, Melkefoss og Skog-
foss tas opp som egen sak.
R.V. 885 Håbet kryss—Vaggetem bygges
ut med fast dekke.
Konsesjonsavgiften må være av en slik
størrelsesorden at den betyr noe, og må
tilfalle Sør-Varanger kommune.

nr. 559/75
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Konsesjonsavgiften må justeres i hen-
hold til kroneverclien.
De arbeidsplasser som driften av kraft-
stasjonene innebærer bør besettes av inn-
byggere fortrinnsvis fra dalen.
Under utbyggingen må det tas hensyn til
at minst mulig natur skades.
Før endelige vilkår for utbyggingen fast-
settes må kommunen få uttale seg i saken.
Det er uviktig for kommunen hvem som
bærer kostnaden som forannevnte vilkår
innebærer, men en mener at Pasvikdalen
må få kompensert for de ressurser som
dalen bidrar med i fellesforbruket av
naturherligheter.
Kommunestyret vil også peke på den ikke
gjenreiste krigsskade som mellomriksveg
over Pasvikdalen til Finland innebærer.

Senterpartiet v/Per Inge Hansen foreslo at
saken utsettes.

Subsidiært fremsatte han følgende forslag:
Sør-Varanger kommunestyre mener at det

må en ny konsesjonsbehandling av utbyg-
gingsplanen som følge av:

Konsesjonen av 1958 synes utgått som
foreldet etter vassdragsloven.
Utbyggingsplanen er vesentlig endret.
Landbruksforskning viser negative utslag
i klima og vekstforhold som følge av tid-
ligere utbygginger,
Fiskeribiologiske undersøkelser som følge
av et redusert fiske i Pasvikelva etter tid-
ligere utbygginger, er ikke avsluttet.
Skaper nye forurensinger av Pasvikelva
som drikkevannskilde for flere, blant
annet Skotnes vannanlegg.
Større verneinteresser for kommende
generasjoner i dag enn i 1958.
Reindriftsnæringen får ulemper og hvor
et nytt reingjerde må oppsettes.
Nye rniljøforstyrrelser midt i ei bygd som
har stor verdi som en betydelig jord-
reserve for hele Finnmark på lang sikt.
Alternativt er det muligheter for kraft-
import fra Sovjet.

Utsettelsesforslaget ble forkastet med 23
mot 3 stemmer.

Sosialistisk enhetsliste v/Rolf Eriksen frem-• satte følgende forslag:
I formannskapets innstilling pkt. 1, 1. set-

ning strykes ordene «Sør-Varanger» og «for-
trinnsvis».

Ved alternativ votering ble formannskapets
innstilling vedtatt med 23 mot 3 stemmer,
som ble avgitt for senterpartiets forslag.

Til slutt ble det votert over Sosialistisk
enhetslistes endringsforslag, som ble forkastet
med 18 mot 8 stemmer.»

Finnmark fylkes elektrisitets-
f orsynin g uttaler den 15. september 1975
bl. a.:

«Av Berdals redegjørelse av 16. juli 1975
mener vi at skadevirkningene ved den sepa-
rate utbygging er mindre enn ved en felles-
utbygging.

Ved fellesutbygging ville hele elvestreknin-
gen fra ovenfor Skogfossen til under Melke-
foss bli nesten helt tørrlagt. Ved den sepa-
rate utbygging blir bare selve fossestrykene
tørrlagt. Vannspeilet mellom Melkefoss og

undervann i Skogfoss vil kunne holdes stabilt
i motsetning til nå da det varierer med belast-
ningen i Skogfoss kraftverk.

En får på den annen side to kraftstasjoner
og en kort kraftlinje ut fra Melkefoss kraft-
verk. Fordelene i selve elven vil imidlertid
telle mer.

Ut fra dette finner vi at det neppe kan
være grunnlag for endrete vilkår i forhold til
de tidligere gitte for fellesutbygging. Hvorvidt
det er grunnlag for å kreve endringer i vil-
kårene ut fra erfaringene med disse hittil, kan
vi ikke uttale oss om.

Vi kan imidlertid understreke behovet for
denne utbygging. Det gjelder energiproduk-
sjonen, 120 GWh, som deles med en halvpart
på hver, Varanger Kraftlag A/L og A/S Syd-
varanger.

Det gjelder ikke minst den avlastning av be-
hovet for overføring langt vestfra som denne
utbygging vil gi. Melkefoss kraftverk er også
det anlegg som kan være hurtigst ferdig, og
avhjelpe begge de ovennevnte forhold, energi-
behov og overføringsbehov.»

Fylkesmannen i Finnmark har i
brev av 12. november 1975 uttalt:

«Saken har vært sendt til uttalelse til Sør-
Varanger kommune, fylkesfriluftsnemnda,
laks- og innlandsfiskenemnda, Finnmark Na-
turvern, Finnmark Landbruksselskap og
Finnmark Kraftforsyning.

En har mottatt uttalelser fra Sør-Varanger
kommune og Finnmark Kraftforsyning. En
er også gjort kjent med uttalelsen av 8. sep-
tember 1975 fra Aksjonsutvalget for beva-
ring av Melkefoss. Avskrift av disse uttalel-
sene vedlegges.

Saken ble behandlet av fylkesutvalget i
møte den 5. november 1975 (sak 264/75). Kopi
av fylkesmannens forelegg i saken vedlegges.
Fylkesmannens tilråding ble enstemmig ved-
tatt.»

Av fylkesmannens forelegg av
27. oktober 1975 for fylkesutvalget siteres :

«Som nevnt ovenfor, er en bare bedt om
uttalelse til spørsmålet om mulige endringer
i de vilkårene som ble satt i 1958 i tillatelsen
for den felles utbygging. Som også nevnt
antas tillatelsen til å bygge ut Melkefoss frem-
deles å gjelde. Fylkesmannen skal derfor ikke
komme inn på spørsmålet om utbygging av
Melkefoss bør foretas. Det synes å fremgå
av utredningen av 16. juli 1975, som også an-
ført av Finnmark Kraftforsyning, at en løs-
ning med 2 separate kraftverk er gunstigere
enn en fellesutbygging. I sistnevnte tilfelle
ville hele elvestrekningen et stykke ovenfor
Skogfoss til et stykke nedenfor Melkefoss ha
blitt nesten helt tørrlagt. Ved en separat ut-
bygging vil bare selve fossestrykene blir tørr-
lagte. En vil m. a. o. få et sammenhengende
vannspeil mellom de to strykene. Dessuten vil
vannspeilet mellom Melkefoss og undervann i
Skogfoss kunne holdes stabilt i motsetning til
nå da det varierer med belastningen i Skogfoss
kraftverk.

Da en separat utbygging synes å være guns-
tigere enn en fellesutbygging ville ha vært,
tilsier dette i og for seg ikke at en stiller
strengere vilkår nå enn det som ble gjort i
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tillatelsen av 1958. Da holdningen til videre
kraftutbyggings i dag har endret seg endel
på de 15-20 årene siden tillatelsen til utbyg-
ging av Melkefoss ble gitt, ville vilkårene
kanskje ha vært strengere i dag. En har der-
for vurdert de vilkårene som bør stilles uten
hensyn til hvilke vilkår som er satt tidligere.
På dette grunnlag vil fylkesmannen slutte
seg til forslaget fra Sør-Varanger kommune
om at konsesjonæren må tilpliktes å sørge for
opprettelsen av et fond til styrking og ut-
bygging av næringsgrunnlaget lokalt. En har
i denne forbindelse lagt vekt på at Pasvikdalen
har bidratt i forholdsvis langt større utstrek-
ning til en utbygging av vannkraften enn sik-
kert de fieste andre områder i dette landet.

Når det gjelder pkt. 2 i kommunestyrets
vedtak, kan en ikke se at det skulle være
nødvendig med noe nytt punkt om settefisk-
anlegg. Dette er allerede tatt inn i pkt. 6 i
någjeldende vilkår. Hvis forholdene ikke er
tilfredsstillende, må dette tas opp med ved-
kommende departement i henhold til pkt. 6.

En annen ting er såvidt fylkesmannen har
forstått, at erfaringene fra andre vasdrag med
utsetting av settefisk har vist at resultatet
ikke alltid har svart til forventningen. Det
har med andre ord ikke alltid vært mulig å
opprettholde den fiskebestanden en hadde før.
En går ut fra at dette henger sammen med
åteforholdene i vassdraget. Et alternativ eller
supplement til settefiskanlegg vil derfor
kanskje være å treffe tiltak for fremme av
fisket i andre vassdrag. I denne forbindelse
skal nevnes at det som kjent har vært arbei-
det i lengre tid med å få gjennomført et mer
effektivt oppsyn i Finnmark. Dette henger
bl. a. sammen med en erkjennelse av at uan-
sett hvilke fiskefremmende tiltak en enn tref-
fer, vil de ikke gi resultater med mindre en
får en bedre kontroll med utøvelsen av fisket.

Fylkesmannen vil derfor foreslå at det set-
tes et vilkår om at konsesjonæren av ved-
kommende departement kan pålegges å bidra
økonomisk til andre fiskefremmende tiltak som
et alternativ eller supplement til settefiskan-
legg.

En er også enig i at konsesjonsavgiften bør
tilfalle Sør-Varanger kommune.

For øvrig kan en ikke gå inn for at konse-
sjonæren tilpliktes å bære utgiftene med de
øvrige konkrete forslag som kommunen har
nevnt i sitt vedtak.

Tilråding:
Fylkesutvalget slutter seg til fylkesman-

nens merknader til spørsmålet om endrede
vilkår for en utbygging av Melkefoss kraft-
verk i Pasvikelva.»

Med departementets brev av 16. september
1975 fikk NVE oversendt til uttalelse føl-
gende brev av 8. s. m. fra Aksjonsutva 1-
get for bevaring av Melkefoss:

«Aksjonsutvalget for bevaring av Melkefoss
ser med forferdelse på det som nå skjer i
denne sak.

I åpent folkemøte på Svanvik Folkehøg-
skole, den 12. november 1974, ble det, på di-
rekte spørsmål svart av direktør Lund- Ander-
sen i A/S Sydvaranger, at Sameiet Skogfoss
kraftverk ikke hadde konsesjon for de nye
planer for utbygging av Melkefoss.

Senere har en hørt at noen tror konsesjo-
nen er i orden, mens atter andre påstår at
konsesjonen er i orden. Et faktum er at på
tross av denne uoverensstemmelse er det alle-
rede foretatt forberedelse til bygging av inn-
kjøringsvei til det planlagte anleggsområdet.

Ved Kgl. resolusjon av 12. desember 1958
er bestemt:

Aktieselskabet Sydvaranger tillates i med-
hold av lov om vassdragene av 15. mars 1940
§§ 104, 105 og 62 å bygge og drive Skogfoss
kraftverk og å ekspropriere grunn og rettig-
heter som trenges for utbyggingen i det ve-
sentlige i samsvar med søknad av 24. januar
1958 og på de vilkår og under den forutset-
ning som er inntatt i Industridepartementets
tilråding av 12. desember 1958.

Vårt aksjonsutvalg kan ikke godta påstan-
dene om at konsesjonen for utbyggingen av
Melkefoss etter de nye planer er i orden.

I den konsesjon som ble gitt på utbyggin-
gen av Skogfoss kraftverk, var Melkefoss tatt
med som et 2. byggetrinn, mens de nye planer
går ut på å bygge et helt selvstendig anlegg.
Konsesjonen ble gitt i samsvar med søknad
av 24. januar 1958, og da forelå ikke de pla-
nene som det arbeides med i dag.

Vi viser til lov om vassdragene § 104 pkt. 2
og 3, og vil opplyse at etter den gamle ut-
byggingsplanen ville alt vannet fra Sameti-
elven ha gått gjennom Melkefoss og opprett-
holdt «den frie fiskegang». Dertil ville van-
net til kraftverket blitt ført i tunnel, slik at
<,hinder eller ulempe av noen betydning for
almen ferdsel» ville ha blitt minimal.

Etter de nye utbyggingsplaner vil Melkefoss
for det meste være tørrlagt, og i de få tilfelle
da vann slippes over flomlukene, vil demnin-
gen hindre den frie fiskegang. Dertil vil van-
net til og fra kraftverket bli ført i en åpen
kanal som vil hindre og sterkt redusere den
almene ferdsel.

Etter dette mener vi at dengamle konse-
sjonen ikke kan overføres til den nye sely-
stendige utbyggingsplan for Melkefoss. Vi
viser for øvrig til lov om vassdragene § 111
om foreldelse av konsesjon.

Industridepartementet har ved brev av 31.
desember 1958 underrettet Aktieselskabet Syd-
varanger om ovennevnte resolusjon og dess-
uten uttalt:

Vilkårene for tillatelsen er sålydende:

Post 6.
Selskapet er forpliktet til årlig å sette

ut i vassdraget settefisk og/eller yngel etter
nærmere bestemmelse av vedkommende de-
partement.

Hvis det viser seg å være umulig å skaffe
settefisk av den art og kvalitet og i det antall
som departementet bestemmer, fra eksiste-
rende anlegg, plikter selskapet etter nærmere
bestemmelse fra vedkommende departement
å bekoste, bygge og drive et komplett sette-
fiskanlegg.

Om departementet finner det nødvendig
med års mellomrom å la foreta fiskeribiolo-
giske undersøkelser av vassdraget plikter sel-
skapet å bære omkostningene til disse under-
søkelser.

5
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Til post 6 skal bemerkes at det med ut-
trykket «et komplett settefiskanlegg» menes
et stamfiskbasseng, kleggeri og settefiskan-
legg.

Folk i Sør-Varanger har alltid betraktet
Pasvikvassdraget som et godt og sikkert sted
å skaffe seg matfisk, særlig ørret, harr og sik.
Dette er da også nevnt i Magnus Bergs bok.
Det var han som var oppnevnt som fiskeri-
sakkyndig for skjønnsretten i forbindelse med
den tidligere kraftutbygging i Pasvikvass-
draget.

I forbindelse med skjønnsretten for ut-
byggingen av Skoltefoss og Skogfoss kraft-
verker, var det vel ingen av de berørte parter
i Pasvikdalen som kunne tenke seg at en ut-
bygging i Pasvikelva kunne få noen inn-
flytelse på fisket. Dertil virket elva for stor
og pålitelig for dem. Når så post 6 var tatt
med i skjønnsforutsetningene, følte de seg helt
trygge.

•Imidlertid er forholdet i dag at de 3 over-
nevnte fiskesorter helt eller delvis er for-
svunnet fra vassdraget.

Under byggingen av Skogfoss kraftverk ble
det også bygget et klekkeri for laks og ørret.
Den eneste følingen Pasvikelva har hatt med
dette anlegget er at gyteorret er tatt fra elva
uten at en til dags dato har fått en eneste
yngel eller settefisk tilbake. Hele produk-
sjonen av orret er ført til andre vann og vass-
drag. Derimot ble det i 1972 satt ut i Pasvik-
vassdraget 30 000 laksyngel fra klekkeriet på
Skogfoss. Av disse ble en laks på 450 gram
gjenfanget i 1975, noe som av de ansvarlige
ble slått opp i lokalpressen som noe helt
sensasjonelt.

I forbindelse med kraftverksutbyggingen
av Hestefoss, skulle riksvei 885 gjennom Pas-
vikdalen utbedres i hele sin lengde. Imidlertid
ble dette arbeidet avsluttet før fullforelsen.
Noen påstår at resten av de bevilgede pen-
gene til veiarbeidet ble brukt til innkjøp av
maskiner til Statens Vegvesen, mens andre
hevder at restbeløpet er blitt overf ørt til an-
dre veianlegg utenfor Pasvikdalen. Rett eller
urett, resultatet er at en rekke mennesker
har tapt troen på de løfter som er blitt gitt.

I motsetning til de som krever erstatning
for de tap som Pasvikdalen lider ved en ut-
bygging av Melkefoss, vil aksjonsutvalget for
bevaring av Melkefoss, på vegne av de 1 202
som har underskrevet vår resolusjon av 7. mai
1975, protestert mot utbygging.

Vi viser til lov om vassdragene § 106, pkt. 1,
som lyder:

«Tillatelse etter § 104, pkt. 2-4, og § 105
kan bare gis når det antas at tiltaket med-
fører slik nytte for samfunnet at skaden
for de offentlige eller almene interesser
mer enn oppveies.»

Aksjonsutvalget ber derfor det ærede de-
partement om et klart utsagn em hvorvidt
man anser konses jonsforholdene for å være
i orden.»

Det foreligger også følgende brev av 3. no-
vember 1975 fra Aksjonen Bevar
Melkef os s, jfr. Departementets ekspedi-
sjon av 7. s. m.:

«Idet vi viser til nevnte skriv, tillater vi
oss å gjøre oppmerksom på følgende:

Tillatelse til utbygging ble gitt etter vass-
dragslovens §§ 104 og 105. Samme lovs § 111
setter en total foreldelsesfrist på 7 år. Det
er nå gått mer enn 14 år siden tillatelsen ble
gitt, og fristen skulle således være utløpt.
Likevel sier NVE i sitt skriv at de antar at
tillatelsen fremdeles gjelder.

Vår protest grunner seg i det faktum at
NVE har fremmet denne saken for Fylkes-
mannen i Finnmark, som igjen har fremmet
den for Sør-Varanger kommune. Alt dette
er basert på en antakelse om at tillatelsen
gjelder. Etter vår mening burde konsesjons-
spørsmålet vært bragt på det rene før en går
så langt.

Det foruroliger oss at utbyggerne på oven-
nevnte grunnlag har satt i gang omfattende
forarbeider og kunngjort at utbygging av
Melkefoss vil bli igangsatt våren 1976.

På vegne av 1 202 personer som har skrevet
under en resolusjon mot utbygging av Melke-
foss, ber vi om at konsesjonsspørsmålet nå
blir endelig klarlagt.»

Finnmark Bonde- og Småbru-
k arlag har uttalt seg slik i brev av 3. okto-
ber 1975:

«Finnmark Bonde- og Småbrukarlag har i
møte den 27. oktober d. å. under sak 65/75
behandlet utbyggingsplanene for Melkefoss i
Pasvikdalen, etter anmodning fra Pasvik
Bonke- og Småbrukarlag.

En er imidlertid av den oppfatning at etter
Lov om vassdragene av 15. mars 1940 har
ikke Sameiet Skogfoss kraftverk gyldig konse-
sjon for dette prosjektet. Av den grunn vil
en be Norsk Bonde- og Småbrukarlag få klar-
lagt dette spørsmålet, eventuelt gjennom
advokat.

En viser også til at organisasjoner og lag
tviler på at dette er tilfelle, særlig fra jord-
brukshold, hvor det er bedt om utsettelse inn-
til det foreligger utredninger om den totale
skadevirkningen utbygging vil medføre.»

Til de siterte uttalelser har Sameiet
Skogf oss kraftverk bemerket fol-
gende i brev av G. januar 1976:

eAv hensyn til fremtidig korrespondanse
ber vi om å få gi følgende orientering:

Byggherrene Varanger Kraftlag, Vadsø og
A/S Sydvaranger, Oslo har nedsatt en bygge-
komite som, via Sameiet Skogfoss Kraftverk,
er gitt de nødvendige fullmakter for saksbe-
handlinger og økonomiske disposisjoner.

Byggekomiteen består av følgeide 4 med-
lemmer :

Styreformann i Varanger Kraftlag, ordfører
A. Isaksen, Kirkenes.

Direktør K. Aukrust, Varanger Kraftlag,
Vadso.

Overingeniør 0. Henriksen, A/S Sydvaranger,
Kirkenes (Elektro).

Overingeniør 0. T. Rønning, A/S Sydvaranger,
Kirkenes (Bygnings).

Fremtidig korrespondanse bes adressert
Sameiet Skogfoss Kraftverk, Kirkenes, med 
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gjenpart til A/S Sydvaranger, Oslo og Varan-
ger Kraftlag, Vadsø.

I foreliggende sak ønskes våre (Selskapets)
bemerkninger til følgende mottatte uttalelser :

Aksjonsutvalgets brev av 8. september
1975.
Finnmark Bonde- og Småbrukarlags brev
av 3. oktober 1975.
Aksjonen bevarer Melkefoss' brev av
3. desember 1975.
Fylkesmannens brev av 12. november 1975
med underbilag:
.a) Særutskrift av Sør-Varanger kommune-



styres protokoll 13. september 1975.
Finnmark Fylkes Elektrisitetsforsy-
nings brev av 15. september 1975.
Fylkesmannens forelegg av 27. oktober
1975.

Byggekomiteen har i møte 5. januar 1976
vedtatt følgende bemerkninger i forbindelse
med Deres brev :

Aksjonsutvalgets brev.
Forberedende undersøkelser er foretatt i

henhold til eksisterende kontrakt og med sam-
tykke fra grunneier.

Ny innkjøringsvei var påtenkt men
blir neppe aktuell. Det forutsettes brukt eksi-
sterende veier frem til anlegget, med nød-
vendige forbedringer, kfr. NVE's brev av 20.
november 1975.

Konsesjonsspørsmålet må være
avklaret med NVS's brev av 22. juli 1975 til
fylkesmannen.

Fiskeriproblemene kan vanskelig
bedommes for sakkyndig uttalelse foreligger.
— Skadevirkningene må antas å bli mindre
ved den nu påtenkte separate utbygging bl. a.
fordi vannspeilet mellom Melkefoss og under-
vann Skogfoss bibeholdes uforandret.

Spørsmålet om veiarbeidet i forbiri-
delse med utbyggingen av Hestefoss bor vel
Statens Veivesen, om nødvendig, uttale seg
om.

Aksjonsutvalgets oppfatning av tiltakets
nytte for samfunnet tilbakevises — da prak-
tisk talt samtlige ansvarlige offentlige og poli-
tiske myndigheter på høyeste plan i fylket
går inn for prosjektet. El.kraften vil bli brukt
i Sor-Varanger kommune.

Finmark Bonde- og Småbrukarlag.
Kfr. bemerkninger ovenfor under 1).

Aksjon bevar Melkefoss.
I forbindelse med konsesjonsspørsmålet, kfr.

foran under 1).
Påstanden om at omfattende forarbeider

er igangsatt er feil.
På det planlagte anleggsstedet med kraft-

gater og eksisterende veier er utelukkende
foretatt målinger og grunnundersøkelser samt
avsatt stolper for inngjerdinger av 4 områder
for fortidsminner, kfr. Tromsø Museum.

Noen trær i siktelinjer er i forståelse med
Statens Skoger felt.

Planlegging på konsulentbasis har pågått
med sikte på igangsettelse ca. juni 1976 under
forutsetning av at alle formaliteter er bragt

orden.

Fylkesmannens brev.
Fyikesmannens tilråding vedtatt av Fylkes-

utvalget 5. november 1975 tas til etterretning
med følgende tilførsel:

«Veibygging m. v. i Pasvikdalen må være
konsesjonsinnehaveren uvedkommende. Ved
utbyggingen av Skogfoss hadde for øvrig
Sameiet betydelige utlegg for forsterkning
av veien Kirkenes—Skogfoss, bl. a. ved store
forskutteringer av beløp til Staten Veivesen.

Hva angår konsesjonsavgift som av Sør-
Varanger kommune er foreslått betydelig
hevet, henvises til St .prp. nr. 124 for 1960—
61), der både NVE og Industridepartemen-
tet har gått inn for en årlig avgift til Staten
på kr. 0,50 og til kommunen på kr. 1,00 pr.
nat.-hk, fordi: (side 10) Skogfosskraften
er dyr å bygge ut og overføringsutgiftene til
det store området faller kostbar — og når
det gjelder kommunene antar en at den
overveiende interesse går ut på å få til-
strekkelig elektrisk kraft til mest mulig
rimelig pris. Når det gjelder Sydvaranger
står selskapet overfor meget store investe-
ringer, og prisforholdene på jernmalmpro-
duktene kan være noe usikre.

Hovedstyret synes derfor at selskapet har
vist seg romslig ved sin medvirkning i den
her omhandlede finansiering m. v.

Melkefosskraften er ikke billigere enn
Skogfosskraften. De øvrige forhold kan
ytterligere fremheves i dag og må ikke bli
ytterligere forsterket ved krav om store
avgifter til kommunen.

Næringslivet i Sor-Varanger bor være
tilstrekkelig styrket ved at det skaffes til
strekkelig kraft, og noe fond bør ikke kom-
me på tale.»

Formannen, ordfører Isaksen, deltok ikke
ved behandlingen av ovennevnte del av pkt. 4.

Når det gjelder de viktige fiskeriprobleme-
na i Pasvikdalen som berører Sameiet regner
byggekomiteen med å få uttale seg om dette
nar redegjorelsen fra Direktoratet før vilt og
ferskvannsfisk foreligger.»

Finnmark fylkes friluft s-
n e m n d fattet dette vedtak i møte 12. januar
1976:

«Finnmark fylkes friluftsnemnd vil tilrå at
Melkefoss i Pasvikelva utbygges på følgende
vilkår :

1. Fiske.
Regulanten plikter etter nærmere bestem-

melse fra vedkommende departement:

Å sette ut settefisk og/eller yngel i Pasvik-
vassdraget.
Å foreta stamfiske i Pasvikvassdraget.
Å bekoste og drive et komplett settefisk-
anlegg (stamfiskbasseng, klekkeri og sette-
fiskanlegg).
Å foreta andre tiltak til fremme av fisket
i Pasvikvassdraget, herunder opprensking
og rydding av elveløp, bl. a. Ellenelv.
Å bekoste fiskeribiologiske undersokelser
i Pasvikvassdraget, herunder også lang-
tidsundersøkelser.
Å avsette midler til et fiskefond.
Å dekke utgif tene til et forsterket fiske-
oppsyn i anleggstiden for Melkefoss kraft-
verk.






Regulanten plikter å påse at han selv, kon-
traktører og andre som har med anleggs-
arbeid og kraftverksdrift i Melkefoss å
gjøre, gjennomfører de nødvendige tiltak
for å hindre tilslamming og annen for-
urensing av vassdraget.
Det må slippes en vanmnengde i Melke-
fossen som er stor nok til å opprettholde
ørretens og harrens gyte- og oppvekst-
områder.
Et tilstrekkelig antall ansatte ved kraft-
anleggene, med kompetanse for fiskekulti-
vering, må kunne ta seg av driften og
ansvaret for settefiskanleggene.

Utbyggeren dekker også kostnadene ved
utsetting av fisken.
Samarbeid med Sovjetsamveldet om fiske-
kultivering i grensevassdraget søkes å få
en fast etablering. Her må fisketrapp ved
Boris Gleb, Melkefoss og Skogfoss tas opp
som egen sak.

Tippmasser.
Tippmassene må nyttiggjøres i størst mulig

grad. Utbyggeren må om nødvendig bekoste

Skonsulenthjelp for Sør-Varanger kommune iden forbindelse. Om tippmassene ikke tas til
nyttige formål, bør det stilles krav om plane-
ring og tilplanting med skog.

Andre forhold.

Den utbygginga som har funnet sted i
Passvikvassdraget har ført til forandringer i
naturforhold og redusert verdien av området
til friluftsliv.

Utbygging av Melkefossen vil forsterke
dette. Det er derfor naturlig å stille krav om
kompensasjon overfor de grupper som nytter
Pasvikdalen som friluftsområde. En slik kom-
pensasjon bør gis i form av et fond til frilufts-
og naturvernformål. Midlene nyttes til opp-
arbeiding av områder for friluftsformål (raste-
plasser o. 1.) og som tilskott til de foreninger
som driver aktivt naturvernarbeid og vilt- og
fiskepleie i Sør-Varanger (Sor-Varanger na-
turvern, Varangeravd. av Norsk Ornitologisk
Forening, Jeger og Fiskerforening o. 1.).

Vedtaket var enstemmig.»

Finnmark fylkes laks- og inn-

olandsfiskenemnd har fattet dette ved-tak i møte 9. januar 1976:

«Saka bør utsettes til det er nærmere av-
klart hvorvidt det kan kreves egen konsesjons-
søknad for utbygginga av Melkefoss. Dersom
konsesjon kreves, forutsetter Finnmark fylkes
lakse- og innlandsfiskenemnd at saka kommer
opp til ny behandling.»

Direktoratet for vilt og fersk-
vannsf isk uttaler følgende i brev av 16.
januar 1975:

«Vedlagt oversendes to eksemplarer av rap-
porten fra fiskerikonsulenten i Finnmark ved-
rørende fisket i Pasvikelva. Direktoratet slut-
ter seg til fiskerikonsulentens uttalelse. Di-
rektoratet vil videre få gi uttrykk for at vil-
kårene for laksefisk i Pasvikvassdraget i dag
er vesentlig forringet i forhold til tidligere
uregulert tilstand. Dette gjelder også før ut-

byggingen av Melkefoss. Direktoratet vil der-



for ikke gå. imot en utbygging av Melkefoss.
Før Pasvikelva ble bygget ut til kraftverks-

formål, gikk hovedmengden av laksen opp til
Skoltefoss, ca. 4 km fra sjøen. Enkelte laks,
særlig smålaks kunne imidlertid gå videre opp-
over til Harefossen som ligger ca. 3,5 km
lengre opp i vassdraget.

Laksestammen i Pasvikvassdraget var av en
hurtigvoksende type. Av den offisielle lakse-
statistikken framgår at 1963 var et toppår
for fangst av laks og sjøørret i vassdraget.
Det ble da fanget 2 270 kg. For øvrig har
det etter 1946 vært store svingninger i av-
kastningen, men det er flere år registrert en
samlet fangst på over 1 000 kg laks og sjø-
ørret. Videre er det av spesiell betydning at
det også forekommer en stamme av storvokst
ørret i vassdraget. Etter at reguleringene ble
gjennomført har imidlertid bestandene av de
nevnte fiskearter gått sterkt tilbake, samtidig
som fiskearter som gjedde og abbor har økt
sterkt i antall og utbredelse. Denne forskyv-
ning i fiskeartenes bestandssammensetning er
en følge av reguleringene i vassdraget.

Tapt sjøfiske etter laks og ørret som følge
av redusert produksjon i Pasvikelva, kompen-
senes gjennom utsettinger av yngel/settefisk
og smolt. Til dels har utsettingene foregått
i andre vassdrag i Sør-Varanger. Etter regu-
leringene har imidlertid befolkningen i Pas-
vikområdet fått reduserte muligheter til å
drive sportsfiske etter laksefisk i Pasvik-
vassdraget. Det synes derfor naturlig at be-
folkningen ved utbyggingen av Melkefoss,
delvis får kompensert tapte fiskemuligheter
gjennom kulturtiltak i sidevassdragene til
Pasvik og i andre vassdrag i Sør-Varanger.

Av fiskerikonsulentens uttalelse går det
fram at reguleringen har fratatt vassdraget
den store variasjonsbredde en hadde, med
stryk, kulper, stilleflytende elver og store
vann. Dette har nok også hatt sin innflytelse
på fuglelivet i området.

Hele Pasvikvassdraget blir betegnet som
svært gode fuglebiotoper, med rasteplasser,
hekkeområder og oppvekstområder. Det om-
rådet som berøres av en utbygging av Melke-
foss ligger innen dette gode området, men
utgjør en liten del totalt sett. Det opplyses
at magasinet blir lik, og en antar at en
utbygging ikke vil ha avgjørende betydning
for fugleviltet i området.

Dersom tillatelsee til utbygging av Melke-
foss blir gitt, anmoder direktoratet om at de
vilkår av hensyn til vilt og fiske som er fore-
slått nednfor blir fastsatt, og at dette gjøres
gjeldende også for Skogfoss.

Forslag til konsesjonsvilkår
I.

Konsesjonæren plikter å påse at han selv,
hans kontraktører og andre som har med
anleggsarbeidet og kraftverksdriften å gjøre
tar de nødvendige hensyn for å forebygge
skader på vilt- og fiskebestandene som berø-
res av utbyggingene, reguleringene og den øv-
rige drift av anleggene. Herunder skal konse-
sjonæren søke å forebygge forurensning og
tilslamming av vassdraget.

Konsesjonæren plikter etter nærmere be-
stemmelse av vedkommende departement eller
den dette bemyndiger
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å sette ut yngel og/eller settefisk (her-
under også smolt og annen flerårig fisk)
av det antall, de arter og stammer, den
størrelse og kvalitet, og på den tid, sted
og måte som måtte fastsettes, og dekke
alle utgifter forbundet med fangst av stam-
fisk, klekking, fôring og transport av den
fisk som skal settes ut.
å bekoste fiskeri- og viltbiologiske under-
søkelser, herunder langtidsundersøkelser
og å delta i fellesfinansiering av større
biologiske undersøkelser som omfatter de
populasjoner som berøres av utbyggingen.

Derhom det som følge av kraftutbyggingen
oppstår skader som berører vilt- og fiskebe-
standene i området, tilpliktes konsesjonæren
å bekoste ytterligere tiltak som departemen-
tet bestemmer, såfremt omkostningene står i
rimelig forhold til det som derved vinnes.

IV.
Alle utgifter forbundet med nødvendig kon-

troll og tilsyn med overholdelsen av overnevnte
vilkår eller pålegg gitt med hjemmel i disse
vilkår dekkes av konsesjonæren.»

Til direktoratets forslag har søk eren
bemerket følgende i brev av 27. januar 1976:

Pasvikvassdraget :

«I mellomtiden har byggekomitéen mottatt
kopi av Direktoratet for vilt og forskvanns-
fisk's brev til Dem av 16. januar 1976.

Saken er behandlet i byggekomitkmøte i dag
27. januar 1976.

Byggekomitken sender vedlagt til Deres
orientering kopi av kontorsjef Laudals notat
datert 26. januar 1976 som gjør rede for de
tiltak som hittil er foretatt i Sameiet Skog-
foss Kraftverks regi.

Byggekoraiten har ellers
intet å bemerke til Direktora-
tets forslag til konsesjons-
vilkår fremsatt i brev av 16.
januar 1976.

En håper hermed å ha besvart Deres brev
av 28. november 1975 i sin helhet.»

Det nevnte notat av 26. januar 1976 fra
kontorsjef Landal lyder slik:

«For Sameiet Skogfoss Kraftverks regning
er det foretatt stamfiske, stryking, klekkink og
delvis startfåring av all yngel og settefisk
som er utsatt i Aust-Finnmark de siste 15 år.

Dessuten har Sameiet hjulpet fagetaten for
innlandsfiske med klekking. og yngel til en
rekke andre vassdrag i fylket.

I Sør-Varanger er det utsatt betydelige
kvanta yngel og startfôret fisk av laks, sjø-
ørret, ørret og bastard (kryssing laks/ørret).

I Pasvikområdet, vassdragene Pasvik- og
Langfjordvassdraget er det satt ut følgende :

Laks . 104 800 i elva og 16 andre steder
Ørret . . . 53 300 på 56 steder
Bastard . . 1 700 på 6 steder 	




159 800

Dessuten er det satt ut laks 2.-hvert år på en neddemmet myr — Hvalmyr-
dammen — hvor laksen har gått i 2 år før naturlig utslipp har foregått.





Samlet utsatt 	




160 000
Langfjordvassdraget :





Laks . . 24 000 i elva og 4 andre steder





Sjø-ørret 2 000 på 2 steder





Ørret . . . 2 200 på 7 steder 	




28 200

Sum 	




348 000

I Sør-Varanger er det samlet satt ut :





Yngel av laks og ørret  1 020 000





Startfôret, laks, ørret, bastard  110 000





1 130 000




All utsetting er foretatt etter retnings-
linjer eller avtale med fiskerikonsulent og
med hjelp av jeger- og fiskerforeninger og
koordinert av innlandsfiskenemnda.

Endel av utsettingene er foretatt som for-
søk etter oppfordring fra fagetaten, men det
meste er satt ut etter onske fra lokalbefolk-
ningen der det er funnet forsvarlig.

Fagetaten har flere ganger muntlig og
skriftlig berømmet Sameiet for arbeidet med
å bevare — opphjelpe — laksebestanden.

For innlandsfisk er det betydelig verre å
finne frem til botemidler i Pasvikområdet hvor
bestanden hovedsaklig består av øst-fisk.

I andre deler av kommunen er det oppnådd
meget gode resultater, spesielt i fisketomme
vatn.»

Sameiet Skogf oss Kraftverk
har også. gitt følgende uttalelse datert 9. fe-
bruar 1976 :

«1) Finnmark Fylkes Lakse- og
Innlandsfiskenevnds vedtak i
sak 2/76 ble behandlet i byggekomitens
mote 27. januar 1976 og byggekomiten
gjorde under sak 60) følgende vedtak :

«Nemnden underrettes om at konse-
sjon er gitt.

Kopi sendes Fylkesmannen.»
Vedlagt: Kopi av byggekomiteens brev

av 28. januar 1976 til Finnmark Fylkes
Lakse- og innlandsfiskeneynd.

:1;1„
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2) Finnmark Fylkes Friluf ts-
ne vnds møteprotokoll av 12. januar
1976, Sak 2, blev behandlet i byggekomi-
témøte 9. februar 1976 og følgende ved-
tak blev gjort:

Fiske & 3, andre forhold:
«Flere av disse postene går igjen i

Direktoratet for Vilt og Ferskvanns-
fisk's forslag til konsesjonsvilkår av
16. januar 1976 hvor det under Vilkår
III er antydet ytterligere tiltak som de-
partementet måtte bestemme, såfremt
omkostningene står i rimelig forhold til
det som derved vinnes.

Byggekomiteen har i brev til Dem av
27. januar 1976 akseptert direktoratets
forslag.

For øvrig henvises til byggekomiteens
brev til Dem av 6. januar 1976.

Tippmasser.
«I NVE, Vassdragsdirektoratets brev

av 20. november 1975 til Sameiet Skog-
foss Kraftverk står det under pkt.
Generelt følgende:

Generelt.
«Det forutsettes en skikkelig opp-

rydding i anleggsområde, selve anleggs-
område gis en begrensning før bygge-
start. Alle inngrep slik som anleggs-
veger, skråninger på permanent veg,
vassledning, kloakkledning, kanalsider,
stasjonsområde, masse-tak m. m. p 1a-
neres, gjødsles, tisåes eller
tilplantes med skog. Disse til-
tak vil vi komme tilbake til under byg-
gingen.

Om disse ting som vi har påpekt blir
fulgt opp, tror vi at utbyggingen kan
få en tilfredsstillende landskapsmessig
løsning.»

Hovedstyret vil bemerke:
Etter opprettet avtale i 1957 mellom Sov-

jet og Norge om utskifting av den felleseide
vasokraften i Pasvikelva fikk Norge tildelt
det midtre fallkompleks fra Fjærvatn på kote

AK51,87 til Sundvatn på kote 21,0. Fallet ligger
Winnen en elvestrekning på ca. 6,5 km, men er

delt i et øvre fall Skogfoss — på ca. 20 rn
og et nedre — Melkefoss på ca.
1 0 m. Hvert av fallene er konsentrert over
en elvestrekning på c a. 1 k m og atskilt
av det ca. 4,5 km lange Skogvatn med en mid-
lere vasstand på kote 31,35.

Den opprinnelige utbyggingsplan omfattet
en fellesutbygging av de to fallstrekninger, og
A/S Sydvaranger fikk ved kongelig resolusjon
12. desember 1958 tillatelse i medhold av vass-
dragslovens § 104, 105 og 62 på nærmere
fastsatte vilkår — til utbygging og til å foreta
nødvendige ekspropriasjoner av grunnarealer
i den forbindelse. For så vidt vedkommende
fallrettighetene på norsk side av elva, til-
hørte de staten ved Landbruksdepartementet,
og den nødvendige leiekontrakt ble forutsatt
opprettet senere. De nevnte vilkår omfattet

teknisk kontroll, anvendelse av norske arbei-
dere og varer, erstatning av økede veivedlike-
holdsutgifter, opphjelp av fisket, plikt til ryd-
ding og til hydrologiske observasjoner samt
vilkår om tiltak av hensyn til bygdefolkets
interesser.

Da leiesaken kom opp, jfr. St. prp. nr. 121
for 1960-61, var utbyggingsplanen av øko-
nomiske grunner endret til å gjelde separate
utbygginger av de to fall og med Skogfoss som
det aktuelle prosjekt. Dessuten var Varanger
Kraftlag A/L kommet med som 50 pst. part-
haver. Den endrede plan ble gjort kjent og
lagt til grunn ved opprettelsen av kontrakt
mellom Finnmark Jordsalgskommisjon og A/S
Sydvaranger om leie av bl. a. fallrettighetene i
hele fallkomplekset Skogfoss-Melkefoss (kon-
trakt 1). Likeledes ble den lagt til grunn for
kontrakt mellom staten og selskapet om vil-
kårene for utbyggingen av de samme fallret-
tigheter (kontrakt 2). Disse sistnevnte vil-
kår er i samsvar med dem som etter 19. juni
1969 oppstilles i forbindelse med bruksretts-
konsesjon etter ervervslovens § 4 ved bortleie
av statens fall. Begge kontrakter hae en gyl-
dighetstid på 60 år.

Varanger Kraftlag A/L har den 20. novem-
ber 1962 medunderskrevet kontraktsettet, og
begge parter i Sameiet Skogfoss Kraftverk
deler ved det rettighetene til det samlede fall-
kompleks.

Skogfoss kraftverk ble satt i drift i 1964,
og sameiet vil nå foreta utbygging av Melke-
foss. Det vil bli bygget en lav dam som vil
heve vasstanden på toppen av fossen til kote
31,6 — ca. 0,25 m høyere enn naturlig middel-
vasstand — tilsvarende vasstanden ved
230 m3/sek. Kraftverket blir liggende i dagen
og får installert ett aggregat på 26 MVA
(Q Maks.= 260 m3/sek.). Det blir bygget til-
løps- og avløpskanaler på 200, respektive
700 m. Midlere årsproduksjon er beregnet til
120 GWh, og anleggskostnaden andrar til
80 mill. kroner (prisnivå medio 1974).

En oppdelt utbygging har vært behandlet
tidligere og ansett etter forholdene som den
beste teknisk/økonomiske løsning. Hovedsty-
ret har for så vidt ikke noe å bemerke til pla-

,nen. Det spørsmålet nå gjelder er om utbyg-
gingstillatelsen av 12. desember 1958 i hen-
hold til vassdragslovens §§ 101 og 105 fortsatt
er gyldig for en oppdelt utbygging og om den
i tilfelle er dekkende med hensyn til vilkårene
for den nye planen.

Som det går fram av uttalelsene, hevdes det
at tillatelsen er foreldet i henhold til vass-
dragslovens § 111. Etter Hovedstyrets syn må
tillatelsen utvilsomt gjelde fortsatt. Den
nevnte besternmelse sier riktig nok at tillatelse
etter § 104 og 105 taper sin gyldighet hvis 
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arbeidet ikke er påbegynt innen 2 år og fullført
innen en ytterligere frist på 5 år, men det
heter videre: «Under særlige omstendigheter
kan dog andre frister fastsettes.» I «bruks-
rettskonsesjonsvilkårene» (kontrakt 2) er det
i post 3 fastlagt en byggefrist på 2+5 år for
Skogfoss, mens det angående Melkefoss sies
at «Departementet kan sette en frist på 2 år
innen hvilken arbeidet med sikte på utbygging
av Melkefoss skal være påbegynt.» Noen slik
frist er ikke satt senere. Hovedstyret mener
derfor at det ikke løper noen avgrenset bygge-
frist for Melkefoss og at dette er hjemlet i den
siterte del av § 111.

Fra sovjetisk side er den oppdelte utbyg-
ging godkjent den 9. februar 1962.

Generelt vil Hovedstyret bemerke at de for-
andringer i skader og ulemper som en oppdelt

4etbygging medfører i forhold til fellesutbyg-
gen dels er positive og dels negative. De
de skader framkommer ved at Melkefoss

tørrlegges i større grad -- og nå vel nærmest
totalt — ved inntak av avløpet fra det mel-
lomliggende nedbørfelt på ca. 250 km2. Dette
har et midlere årlig avlop på ca. 2,5 m3/sek.
som i det alt vesentlige kommer fra Husmos-
elva. Man kan etter det som foreligger neppe
anta at dette får noen vesentlig betydning for
f. eks. fisken. Dens situasjon er i det store
og hele bestemt av de øvrige foretaatte utbyg-
ginger og har ført til øket utbredelse av gjedde
og abbor på bekostning av de edlere fiskeslag.

Forurensning antas heller ikke å utgjore noe
stort problem. På en såvidt kort utbyggings-
strekning og med kraftverkets vassveg i nær
tilknytning til elva, kan det ikke skjønnes
at dette vil bli noe stort problem i framtiden
heller.

Rent estetisk vil vekkforingen av det lokale
tilsig virke negativt samtidig som kraftver-

lit med tilløps- og avlopskanal sannsynligvisgså vil virke mere framtredende l terrenget.
Imidlertid vil en mere stabil og høyere vas-
stand i Skogvatn være en fordel både utseende-
messig og for eventuell ferdsel på streknin-
gen. Alt tatt i betraktning mener derfor Ho-
vedstyret at separat utbygging medfører uve-
sentlig endring av de samlede skader. Ved
revisjon, av vilkårene er imidlertid ikke dette
avgjørende. Utbygging av Melkefoss har ikke
vært oppe som egen utbyggingssak, og det
må være rimelig å ha for øyet vilkår som i
dag oppstilles for slike utbygginger.

Om tilleggsvilkårene bemerkes:

Vasslipping, post 1.
Vilkåret inneholder oppdemmingsgrensen

kote 31,6 i inntaket og bestemmelse om at
lukene ved større vassføringer skal manovre-
res slik at de naturlige vasstander ikke over-




skrides. Forløpet av flomkurven er imidlertid
usikker på grunn av manglende målinger.
Melkefoss og Skogfoss kraftverker skal kjø-
res i takt slik at det ikke er forutsatt større
svingninger ved innttaket for Melkefoss, men
det anses for å være nødvendig ved den prak-
tiske manøvrering å ha adgang til en varia-
sjon av vasstanden på 10 cm over og 10 cm
under HRV.

Fisket, post 2.
Fra flere hold er det fremmet forslag til

vilkår i denne forbindelse, men Hovedstyret
holder seg til forslaget fra Direktoratet for
vilt og ferskvannsfisk som dekkende for disse
interesser. Søkeren har ingen vesentlige merk-
nader til vilkåret som synes å være i samsvar
med tidligere praksis. Fylkesutvalget har
pekt på at utbyggeren bor kunne tilpliktes å
bidra økonomisk til andre fiskefremmende til-
tak som et alternativ eller supplement til
settefiskanlegg. Sameiet Skogfoss Kraftverk
har bekostet all utsetting i Aust-Finnrnark de
siste 15 år og føler således et utstrakt ansvar
for fisket i området. Imidlertid går Hoved-
styret ut fra at fylkesutvalgets forslag dekkes
av pkt. III i direktoratets forslag.

Byggefrist, post 3.
En foreslår i henhold til post 3 i kontrakt 2

at det fastsettes at Melkefossutbyggingen skal
være pabegynt innen 2 år fra nå. For øvrig
henvises til nevnte post 3 som gjeldende be-
stemmelse.

Godkjenning av planer, rydding og naturvern
er oppstillet i den form de nå får ved utbyg-

ginger, jfr. postene 4, 5 og 6.
For øvrig gjelder vilkårene i kontrakt 1 og 2

så langt de ikke erstattes av de som er fore-
slått ovenfor.

Som det framgår har Sor-Varanger kom-
mune stillet en rekke krav. Disse er kom-
mentert av fylkesutvalget i Finnmark, og
Hovedstyret viser til dette og finner for sin
del heller ikke å kunne støtte dem. Hoved-
styret vil særlig peke på at det ikke kan
antas å foreligge hjemmel for opprettelse av
næringsfond i henhold til vassdragsloven.
Videre er de «konsesjonsavgifter» som vil på-
løpe fastlagt i post 12 i kontrakt 2. Disse av-
gifter — kr. 0,50 pr. nat.-hk til staten og
kr. 1 til kommuner — kan først tas opp til
ny prøvelse etter 20 år, regnet fra 12. juni
1961. Ervervslovens § 2 pkt. 3 som i post 13 i
kontrakt 2 er gjort gjeldende så langt den
passer, har etter 21. juni 1974 bestemmelse
ov justeringsadgang etter 10 år. Det er imid-
lertid her naturlig å se kontrakt 2 i analogi
med bruksrettskonsesjoner som ble fastsatt i
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tiden mellom lovendringene i 1959 og 1974.
I slike tilfeller ble det tatt inn i konsesjons-
vilkåret justeringsadgang etter 20 år.

Når det gjelder departementets anførsel i
siste aVsnitt i brev til NVE av 1. juli 1975 om
hvorledes kraften fra Melkefoss skal dispo-
neres, bemerkes at Hovedstyret vil ta dette
spørsmål opp i forbindelse med behandlingen
av saken etter el.loven av 19. juni 1969.

Sakens dokumenter følger vedlagt.
Behandlet i Hovedstyrets møte 23. februar

1976.

Departementet skal bemerke:

1. Inniedning.
A/S Sydvaranger og Varanger Kraftlag A/L

har tidligere bygget ut Skogfoss Kraftverk i
Pasvikelven. A/S Sydvaranger fikk tillatelse
etter vassdragsloven til utbygging og ekspro-
priasjon av grunn og rettigheter for Skog-
foss Kraftverk ved kongelig resolusjon 12.
desember 1958. Tillatelsen gjaldt bygging av
et kraftverk i to byggetrinn som omfattet både
Skogfoss og Melkefoss. Fallene utgjør midtre
avsnitt i den delen av Pasvikelven som gren-
ser mot Norge.

Staten eier fallene på den norske siden av
elven. Etter overenskomst med Sovjetsam-
veldet av 18. desember 1957 har staten rådig-
het over fallene og den grunn m. v. på russisk
side av grensen som trengs for utbygging av
Skogfoss og Melkefoss. Sovjet har til gjen-
gjeld rett til å utnytte øvre og nedre fallav-
snitt i den norske delen av Pasvikelven.

Stortinget ga i 1961 samtykke til utleie av
fallrettighetene i Skogfoss og Melkefoss til
A/S Sydvaranger.

Samtidig med utleieavtalen godkjente Stor-
tinget en avtale om endring av planen for
Skogfossutbyggingen som hadde vist seg å
bli for kostbar. Endringen gik ut på at A/S
Sydvaranger skulle bygge ut fallet i Skogfoss
i et separat kraftverk i samarbeid med Varan-
ger Kraftlag AIL. Departementet skulle kunne
sette en frist på 2 år for påbegynnelsen av ut-
bygging av Melkefoss. Det ble ikke satt noen
tidsbegrensning for fast$ettelsen av 2-årsfris-
ten. Utbygging av Melkefoss har ikke vært
aktuell før nå.

Separat utbygging av Melkefoss er antatt å
medføre små forandringer i de samlede ska-
dene sammenlignet med den opprinnelige fel-
lesutbyggingen. Imidlertid er det 18 år siden
virkningene av fellesutbyggingen ble vurdert.
Synet på vassdragsutbyggingen har forandret
seg siden 1958.

Den tekniske løsningen av den foreliggende
utbyggingsplanen for Melkefoss er totalt for-
skjellig fra de opprinnelige planene hvor ut-




byggingen av fallavsnittet skulle være et byg-
getrinn i Skogfoss Kraftverk. Den separate
utbyggingen av Melkefoss kan derfor etter
departementets oppfatning ikke sies å være
vurdert etter vassdragsloven, og dette gjøres
derfor i nærværende sak.

2. Planen.
Melkefoss Kraftverk skal utnytte et fall på

10 meter over en elvestrekning på ca. 1 000
meter i Pasvikelven. Fallavsnittet ligger ca.
5 km nedenfor Skogfoss Kraftstasjon. Planen
går ut på bygging av en lav dam over fosse-
nakken. Vannstanden blir hevet til kote 31,6
ved en vannføring på 230 m3/sek. Vannstan-
den blir 25 cm høyere enn naturlig middel-
vannstand og 70 cm høyere enn naturlig lav-
vannstand. Ved større vannføringer enn
230 m3/sek. vil overvannet bli holdt på, sitt
nåværende naturlige nivå.

Kraftstasjonen er pålagt bygget i dagen,
ca. 75 m innenfor den norske elvebredden.
Installasjonen blir en kaplanturbin med mak-
simalvannføring 260 m3/sek. Generatorens
ytelse blir på 26 MVA. Midlere årsproduk-
sjon i kraftverket er beregnet til 120 GWh.
Anleggskostnadene ble i midten av 1974 be-
regnet til 80 mill, kroner som gir en utbyg-
gingspris på 0,67 øre/kWh.

Tilløps- og avløpskanalene til kraftverket
vil bli henholdsvis 200 og 700 meter lange.
Disse vil bli liggende åpne i terrenget på den
norske siden av elvebredden. Kanalene vil få
bunnbredder på 20 til 25 meter og dybder un-
der naturlig terreng varierende fra 4 til 20 me-
ter. Høyden fra terrenget til vannflaten vil
ikke bli stor når kanalene fylles med vann.
Gravings- og sprengningsmassene fra kraft-
stasjonsområdet og kanalene vil bare kunne
nyttiggjøres i liten grad. I en lone i elven
oppstrøms tilløpskanalen vil det bli lagt en
tipp på ca. 300 000 m3 sprengstein. Ca.
100 000 m3 løsmasser er planlagt tippet inn-
over i terernget nær tilløpskanalen med en
maksimalhøyde på 4-5 m.

I tilknytning til anlegget må det bygges
ca. 1,5 km permanente adkomstveier.

Elvestrekningen fra dammen på toppen av
Melkefoss ned til undervannet for Melkefoss
Kraftstasjon vil bli tørrlagt ved utbyggingen.
Under flom vil det bli sluppet vann forbi
kraftverket. Hevingen av middelvannstanden
like ovenfor Melkefoss vil også medføre heving
av vannstanden i Skogvann. Middelvannstan-
den ventes å stige 10 cm. Ved større vannfø-
ringer enn 230 m3/sek. vil vannstandsforhol-
dene i Skogvann bli som i dag.

Melkefoss Kraftverk vil bli kjørt i takt med
Skogfoss Kraftverk. Vannstandsvariasjoner i
Skogvann vil derfor bli mest mulig unngått.
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)ette er en fordel bl. a. fordi variasjoner i
fannstanden kan forårsake oppvatning når
, assdraget er islagt.

Melkefossområdet har verdi for friluftslivet
distriktet. Verdien som fritidsområde knyt-

er seg vesentlig til fossen som er det eneste
denværende frie stryk i Pasvikelven. Utbyg-
;ingen med sine åpne kanaler vil ødelegge
laturlige rasteplasser i området og to av de
nest brukte fiskeplas-sene. Området nedenfor
itløpskanalen vil kunne opprettholdes som
Iskeplass.

Pasvikelven har fra tidligere vært en god
'iskelv med laks, ørret, harr og sik. Vilkå-
-ene for laksefisken er blitt vesentlig forrin-
;et i forhold til tidligere uregulert tilstand
ied de kraftutbygginger som allerede er fore-
Att i vassdraget. De nevnte fiskearter har
;ått sterkt tilbake. Samtidig har artene gjedde
3g dir økt sterkt i utbredelse. I Melkefoss-
AnrWIFt finnes en stamme av storvokst pasvik-
lrret og harr. Den planlagte utbyggingen vil

stor grad virke negativt på forekomsten av
iisse artene.

3. Innkomne uttalelser.
Direktoratet for vilt og ferskvannsfisk har

3pplyst at tapt sjofiske som følge av redusert
produksjon i Pasvikelven kompenseres ved ut-
setting av yngel/settefisk og smolt. Utsettin-
gene har til dels foregått i andre vassdrag i
Sør-Varanger. Befolkningen i Pasvikområdet
har imidlertid fått reduserte muligheter til å
drive sportsfiske i Pasvikvassdraget. Direkto-
ratet har funnet det naturlig at tapte fiske-
muligheter i forbindelse med utbygging av
Melkefoss, blir kompensert gjennom kultur-
tiltak i andre vassdrag i kommunen. Fylkes-
mannen i Finnmark har også påpekt tiltak i
andre vassdrag som et alternativ eller supple-
rneakil settefiskanlegg.

Wikvassdraget har svært gode fuglebio-
toper. Strekningen som berøres av Melkefoss-
utbyggingen ligger innenfor det gode området,
men utgjør en liten del totalt sett. Det er an-
tatt at utbyggingen ikke vil få avgjørende be-
tydning for fuglelivet i området.

Flere funnlokaliteter av boplasser som an-
tas å være flere tusen år gamle finnes i om-
rådet omkring Melkefoss. Disse er fredet i
henhold til lov om fornminner § 1 jfr. § 2.
Tronisø museum har sagt seg villig til å grave
ut de lokalitetene som direkte berøres av ut-
byggingen. Utbyggingen vil imidlertid sterkt
forringe det naturmiljø som fortidsminnene
ligger i.

Pasvik Bonde og Småbrukarlag har uttalt
frykt for at oppdemmingen ovenfor inntaks-
dammen for kraftverket skal medføre klima-
forandring i området omkring Melkefoss der 


det blir drevet jordbruk. Innsamlet materiale
om tidligere oppdemminger i vassdraget på-
stås å indikere slike forandringer. I følge en
undersøkelse foretatt av utvalget for land-
bruksmeteorologisk forskning i forbindelse
med Altautbyggingen vil ikke forsinket opp-
tining av islagte basseng om våren få noen
innvirkning på vekstforholdene i området. Til-
svarende forhold skulle gjelde i Pasvikdalen.

Pasvik Bonde og Småbrukarlag har gått inn
for at vurderingen av om det skal gis tillatelse
til Melkefossutbyggingen må utsettes i minst
10 år. Finnmark Bonde og Småbrukarlag
går primært imot utbyggingen og subsidiært
inn for at utbyggingsplanene tas opp om 10
år dersom en vet nok om skadevirkningene.
Fylkeslandbruksstyret i Fiimmark har mot 2
stemmer rådd til at utbyggingstillatelsen blir
gitt. Mindretallet foreslår utbyggingen utsatt
inntil videre. Landbruksdepartementet har
ikke motsatt seg utbyggingen, men, har bedt
om at faren for temperatursenking og redusert
plantevekst søkes avdempet. Industrideparte-
mentet har ikke funnet tilstrekkelig grunn til
å innta særskilte vilkår om dette, på grunn av
de svake indikasjoner som er fremkommet
angående utbyggingens innvirkning på klima-
forholdene.

Finnmark fylkes Lakse- og innlandsfiske-
nemnd har uttalt at utbygging av Melkefoss
bør sees i sammenheng med andre vassdrags-
reguleringssaker i Finnmark. Nemnda tilrår
utbyggingen under forutsetning av at Alta-
vassdraget spares. Finnmark fylkes frilufts-
nemnd har gått inn for utbyggingen. Nemnda
har krevet en rekke vilkår, hovedsakelig an-
gående fisket. Direktoratet for vilt- og fersk-
vannsfisk har ikke gått imot utbyggingen idet
vassdraget allerede er vesentlig forringet for
fisket.

Aksjonen Bevar Melkefoss fikk i 1975 1 202
underskrifter på en resolusjon mot utbygging
av Melkefoss.

Statens forurensningstilsyn har uttalt at
forurensningsbelastningen ved utbyggingen
synes svært liten, og vil ikke frarå utbyg-
gingen.

Miljøverndepartementet har ikke motsatt
seg at konsesjon blir gitt. For sitt samtykke
har departementet satt enkelte vilkår som er
tatt til følge i Industridepartementets for-
slag nedenfor.

Kommunaldepartementet har bedt om at de
krav som er reist fra kommunalt og fylkes-
kommunalt hold om konsesjonsavgifter og
næringsfond må bli inngående vurdert.

Finnmark fylkesting har med 27 mot 7 stem-
mer gått inn for utbyggingen av Melkefoss
på de vilkår Sør-Varanger formannskap har
stilt som betingelse for utbyggingstillatelsen.
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Mindretallet har gått inn for utsettelse av
realitetsbehandlingen av saken.

Sør-Varanger kommunestyre har med 31
mot 6 stemmer tilrådd at utbyggingstillatel-
sen blir gitt dersom endel foreslåtte tilleggs-
vilkår blir imøtekommet. Det gjelder krav om
høyere konsesjonsavgifter, næringsfond, fiske-
fond og utbedring av riksveg 885. Kommune-
styrets krav er noe mer omfattende enn de
vilkårene som ble vedtatt av formannskapet og
tilrådd av fylkestinget.

Industridepartementet antar for sin del at
skadene og ulempene ved utbyggingen av Mel-
kefoss i Pasvikelven er av mindre betydning
i forhold til nytten ved den kraftmengden
som kan innvinnes i et område av Finnmark
fylke hvor behovet for ytterligere krafttil-
førsel er stort.

Tillatelse fra Sovjet til separat utbygging
av fallavsnittene ble gitt ved brev til den
norske ambassaden i Moskva 9. februar 1962.
Utbyggingsplanene må forelegges for Sovjet
to måneder før igangsettelsen av utbyggings-
arbeidet.

Departementet tilrår at det gis tillatelse
etter vassdragslovens §§ 104 og 105 til utbyg-
ging av Melkefoss. I denne tillatelsen inngår
også nødvendig tillatelse i henhold til lov om
vern mot vannforurensning § 4, jfr. § 10,
første ledd.

Angående vilkårene for tillatelsen antar de-
partementet at Sør-Varanger kommunestyres
krav om økonomiske fordeler for kommunen
til en viss grad bør imøtekommes. Det er ikke
vanlig å pålegge konsesjonsavgifter og næ-
ringsfond ved tillatelser etter vassdragsloven.
Utbyggingskommunene vil imidlertid ofte inn-
kassere konsesjonsavgifter pålagt ved tid-
ligere f'oretatte reguleringer i vassdraget.
Reguleringsmagasinet for Pasvikelven er
Enaresjøen i Finland. Reguleringstillatelsen
gir ikke hjemmel for utbetaling av konsesjons-
avgifter.

De sovjetiske utbyggingene har ikke gitt
kommunen økonomiske fordeler. Ved Skog-
fossutbyggingen fikk kommunen kr. 1 pr.
nat.-hk i avgift. Distriktet har ydet meget
av sine naturressurser til kraftutbygging uten
å ha fått en kompensasjn for dette som man
i dag ville funnet rimelig.

Kommunen vil med hjemmel i leieavtalen
fra 1961 få kr. 1 pr. nat.-hk i årlig avgift
ved Melkefossutbyggingen. Beløpet er fast-
satt etter nivået for avgifter i 1961. Det synes
utilstrekkelig at det ved en ny utbyEging skal
betales avgifter etter satser som ble fastsatt
15 år tilbake, og derfor er departementet kom-
met til at det nå bør pålegges årlige avgifter
og næringsfond. Vilkårene kan pålegges med
hjemmel i vassdragslovens § 126 pkt. 2. En 


vil nedenfor komme tilbake til størrelsen av
næringsfondet og avgiftene under bemerknin-
gene til postene 2 og 3 i vilkårene.

For øvrig foreslås tillatelsen gitt på de
vilkår som er foreslått av Hovedstyret med
enkelte endringer og tillegg som vil bli omtalt
nedenfor.

4. Vilkår.
Om vilkårene for utbyggingstillatelsen be-

merkes:

Post 1. Vannslipping.
Vilkåret inneholder bestemmelser om opp-

demmingsgrensene for dammen ved Melke-
foss.
Post 2. Avgifter.

Sør-Varanger kommune har reist krav om
konsesjonsavgift tilsvarende lovens maksi-
mum pr. nat.-hk. Departementet foreslår en
avgift som for tiden er vanlig ved tilsvarende
vassdragsutbygginger. En foreslår kr. 6 pr.
nat.-hk til Sør-Varanger kommune. Plikten til
å betale avgift til kommunen etter post 12 i
leieavtalen mellom staten og Syd-Varanger
bortfaller. En har ikke funnet å pålegge ut-
byggeren å betale ytterligere avgift til staten
enn det som følger av ovennevnte kontrakt.

Post 13. Næringsfond.
Sør-Varanger kommune har krevet et næ-

ringsfond på kr. 2 000 000. Departementet
foreslår et næringsfond på kr. 1 000 000
samsvar med fylkesutvalgets krav. En ber
om at kommunen ved disponeringen av midlene
prioriterer anvendelse i Pasvikdalen.

Post 4. Fiske t.
Hovedstyrets forslag til vilkår angående

fisket er i samsvar med forslag fra Direktora-
tet for vilt- og ferskvannsfisk. Forslaget er
funnet dekkende for de fleste krav som er
fremsatt angående fisket. Hovedstyret har
antatt at pkt. III i forslaget gir hjemmel for
å pålegge utbyggeren å bidra økonomisk til
andre fiskefremmende tiltak som et alternativ
eller supplement til settefiskanlegg. Direk-
toratet for Vilt- og ferskvannsfisk har gått
ut fra at vilkåret bare gir hjemmel for pålegg
i andre deler av Pasvikvassdraget. For å til-
fredsstiller behovet for tiltak i andre vassdrag
har Sør-Varanger kommune og Finnmark fyl-
kesting krevet et fiskefond på kr. 300 000. I
likhet med Miljøverndepartementet antar
imidlertid Industridepartementet at vassdrags-
loven gir hjemmel til å pålegge kulturtiltak for
opphjelp av fisket også i andre vassdrag
Sør-Varanger kommune. En antar derfor at
post 4 pkt. iii i forslaget til vilkår gir hjem-
mel for å pålegge tiltak også utenom Pasvik-
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vassdraget. På denne bakgrunn har departe-
mentet ikke funnet å kunne imøtekomme kom-
munens krav om et eget fiskefond.

Post 5. Vannforurensning.
Vilkåret er tatt med etter forslag fra Miljø-

verndePartementet og er en forutsetning for
tillatelsen etter lov om vern mot vannforurens-
ning.

Post 6. Byggefrist.
Det foreslås fastsatt vanlig frist for gjen-

nomføring av utbyggingen.

Post 7, 8 og 9. Godkjenning av
planer, rydding og naturvern.
Vilkårene er oppstilt som vanlig ved utbyg-

gingstillatelser. Av hensyn til vern av kjente
boplasslokaliteter som ikke blir gravd ut før
utbyggingen foretas, har departementet etter
Miljøverndepartementets ønske i tillegg tatt
inn et forslag til vilkår fremsatt av Tromso
Museum som 3. ledd i post 9.

Post 10. Vegvedlikehold.
Forslaget til vilkår er tatt med av hensyn

til vedlikehold av riksveg 885 fra Håbet til
Melkefoss. Veien vil bli benyttet av utbyg-
geren under anleggstiden. Departementet har
ikke funnet å kunne pålegge utbyggeren å
utbedre veien, som tiltak i forbindelse med
utbyggingen. En vil imidlertid anmode utbyg-
geren om å være velvillig innstilt overfor ut-
bedring av vegstrekningen utover det som

- strengt tatt er nødvendig av hensyn til an-
leggsdriften.

Vilkår for tillatelse meddelt AiS Sydvaran-
ger ved kongelig resolusjon 12. desember 1958
til utbygging av Skogfoss — Melkefoss i Pas-
vikvassdraget :

1.
Vasshøyden i inntaksbassenget for Melke-

foss kraftverk kan heves permanent til kote
31,6 (NGO — 1954) tilsvarende nåværende
vasstand ved vassføring 230 m3/sek. Ved
større vassføringer manovreres lukene så vidt
mulig slik at de antatt naturlige vasstander
ikke overskrides.

Det kan foretas korttidsregulering i et regu-
leringsområde på 10 cm over og 10 cm under

Den tillatte reguleringsgrense skal beteg-
nes med fast og tydelig vasstandsmerke som
godkjennes av NVE.

Det føres protokoll over manøvreringcn og
avleste vasstander, samt observeres og note-
res om det forlanges — regnmengder, tem-
Peratur m. v. NVE kan forlange å få tilsendt 


utskrift av protokollen som utbyggeren plik-
ter å oppbevare for hele reguleringstiden.



Konsesjonæren skal betale en årlig avgift til

Sør-Varanger kommune av kr. 7,00 pr. nat.-hk,
beregnet etter den gjennomsnittlige kraft-
mengde som vassfallet etter den foretatte ut-
bygging, kan frembringe med den påregnelige
vassføring år om annet.

Etter 10 år kan fastsettelsen av avgiften tas
opp til ny prøvelse.

Plikten til å erlegge de ovenfor omhandlede
avgifter inntrer etter hvert som vasskraften
tas i bruk. Avgiftene har samme pantesik-
kerhet som skatter på fast eiendom og kan
inndrives på samme måte som disse. Etter
forfall svares 6 pst. rente.



Når konsesjon er gitt, plikter anleggenes

eier å innbetale til Sør-Varanger kommune
kr. 1 000 000 som avsettes til næringsfond for
kommunen.

Fondet anvendes etter nærmere bestem-
melse av kommunestyret til fremme av næ-
ringslivet i kommunen. Vedtekter for næ-
ringsfondet skal være undergitt godkjennelse
av vedkommende departement.



I.

Konsesjonæren plikter å påse at han selv,
hans kontraktører og andre som har med an-
leggsarbeidet og kraftverksdriften å gjøre tar
de nødvendige hensyn for å forebygge skader
på vilt- og fiskebestandene som berøres av ut-
byggingene — reguleringene og den øvrige
drift av anleggene. Herunder skal konsesjo-
næren søke å forebygge forurensing og til-
slamming av vassdraget.

Konsesjonæren plikter etter nærmere be-
stemmelse av vedkommende departement eller
den dette bemyndiger

å sette ut yngel og/eller settefisk (herunder
også smolt og annen flerårig fisk) av det
antall, de arter og stammer, den størrelse
og kvalitet, og på den tid, sted og måte
som måtte fastsettes, og dekke alle utgif-
ter forbundet med fangst av stamfisk, klek-
king, foring og transport av den fisk som
skal settes ut.
å bekoste fiskeri- og viltbiologiske under-
søkelser, herunder langtidsundersøkelser
og å delta i fellesfinansiering av større
biologiske undersøkelser som omfatter de
populasjoner sem berøres av utbyggingen.
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1.11.
Dersom det som følge av kraftutbyggingen

oppstår skader som berører vilt- og fiskebe-
standene i området, tilpliktes konsesjonæren
å bekoste ytterligere tiltak som departemen-
tet bestemmer, såfremt omkostningene står i
rimelig forhold til det som derved vinnes.

IV.
Alle utgifter forbundet med nødvendig kon-

troll og tilsyn med overholdelsen av oven-
nevnte vilkår etter pålegg gitt med hjemmel
i disse vilkår dekkes av konsesjonæren.



Konsesjonæren pålegges å bekoste en jevn-

lig kontroll og oppfølgingsundersøkelse av
vassdraget oppstrøms og nedstrøms kraftsta-
sjonen etter vedkommende departernents nær-
mere bestemmelse.



Arbeidet må påbegynnes innen en frist av

2 år fra konsesjonens datum og fullfores innen
en ytterligere frist av 5 år. Under særlige
omstendigheter kan fristene forlenges av Kon-
gen.

I fristene medregnes ikke den tid som på
grunn av overordentlige tildragelser (vis ma-
jor), streik eller lockout har vært umulig å
utnytte.

For hver dag noen av disse fristene over-
sittes uten tillatelse fra vedkommende depar-
tement, betaler konsesjonæren en mulkt til
statskassen av kr. 100.



Godkjenning av planer og tilsyn med utfø-

relse og senere vedlikehold og drift av anlegg
og tiltak som omfattes av denne post er til-
lagt departementet. Utgiftene forbundet med
dette dekkes av konsesjonæren.

Konsesjonæren plikter å legge fram for de-
partementet detaljerte planer med nødvendige
opplysninger, beregninger og kostnadsoverslag
for reguleringsanleggene. Arbeidet kan ikke
settes i gang før planene er godkjent. An-
leggene skal utføres solid og skal til enhver
tid holdes i full driftsmessig stand.

Innen en rimelig økonomisk ramme plikter
konsesjonæren å planlegge, utføre og vedlike-
holde hoved- og hjelpeanlegg slik at det land-
skapsarkitektoniske resultatet blir best mulig.

Kommunen skal ha anledning til å uttale
seg om planene for anleggsveger, massetak og
plassering av overskuddsmasser.

Konsesjonæren plikter å skaffe seg varig
råderett over tipper og andre områder som
trenges for å gjennomføre pålegg som blir gitt
i forbindelse med denne post.

Konsesjonæren plikter å foreta en forsvar-

lig opprydding av anleggsområdene. Oppryd-
dingen må være ferdig senest 2 år etter at
vedkommende anlegg er satt i drift.

Midlertidig hjelpeanlegg kan pålegges plan_
lagt slik at de senere blir til varig nytte for
almenheten dersom det kan skje uten ufor-
holdsmessig utgift eller ulempe for anlegget.
Ansvar for hjelpeanlegg kan ikke overdras til
andre uten departementets samtykke.



Neddemmede områder skal ryddes for trær

og busker på en tilfredsstillende måte. Gene-
relt gjelder at stubbene skal bli så korte som
praktisk mulig. Ryddingen må utføres på snø-
bar mark. Avfallet fjernes eller brennes.

Dersom intet annet blir pålagt konsesjo-
næren, skal reguleringssonen holdes fri for
trær og busker som er over 1,5 m høye, eller
har over 5 cm stammediameter målt 25 cm
fra bakken. Gjenstående stubber skal være
maksimalt 25 cm lange. I rimelig grad kan
departementet pålegge ytterligere rydding.

Dersom vegetasjon over HRV dør som følge
av reguleringen, skal den ryddes etter de sam-
me retningslinjer som ellers er angitt i denne
posten.

Ryddingen av reguleringssonen skal være
gjennomført senest 2 år etter første neddem-
ming og bør så vidt unngås lagt til yngletiden
for viltet i området.

Tilsynet med overholdelsen av bestemmel-
sene i denne post er tillagt Vassdragsdirekto-
ratet. Utgiftene forbundet med dette dekkes
av konsesjonæren.



Utbyggeren plikter i den utstrekning det kan

skje uten urimelige ulemper eller utgifter å
unngå odeleggelser av naturforekomster og
områder, når dette er ønskelig av vitenskape-
lige eller historike grunner, eller på grunn av
områdets naturskjonnhet eller egenart. Så
fremt slike ødeleggelser ikke kan unngås, skal
Statens naturvernråd underrettes i god tid på
forhånd.

Utbyggeren skal videre i god tid på forhånd
undersøke om faste fortidsminner som er fre-
det i henhold til lov av 29. juni 1951 nr. 3,
eller andre kulturhistoriske lokaliteter blir

berørt, og i tilfelle straks gi melding om dette
til vedkommende museum.

Viser det seg først mens arbeidet er i gang
at det kan virke inn på fortidsminne som ikke
har vært kjent, skal melding som nevnt i fore-
gående ledd sendes med en gang og arbeidet
stanses. Utbyggeren plikter å sette opp et
lavt, solid gjerde i en avstand av fem meter
rundt det området som av Tromsø museum er
betegnet som fornminne V, og å merke ontrk



dene betegnet som I, IV og V med skilt som
beskriver fornminnet.

Om bestemmelsene i denne post gis vedkom-
mende ingeniører eller arbeidsledere nødven-
dig underretning.

10.
Konsesjonæren er forpliktet til å erstatte ut-

giftene til vedlikehold og istandsettelse av
ofefntlige veger, bruer og kaier, hvor disse
utgifter blir særlig øket ved anleggsarbeidet.

tvisttilfelle avgjøres spørsmålet om hvorvidt
vilkårene for refusjonsplikten er til stede samt
erstatningens størrelse ved skjønn på konse-
sjonærens bekostning. Veger, bruer og kaier
som konsesjonæren anlegger, skal kunne be-
nyttes av almenheten medmindre departemen-
tet treffer annen bestemmelse.

Industridepartementet
tilrår:

I medhold av vassdragsloven av 15. mars
1940 §§ 104 og 105 tillates Sameiet Skogfoss

Kraftlag å bygge og drive Melkefoss Kraftverk
i samsvar med utredning av 16. juli 1975 og på
de vilkår som er nevnt i Industridepartemen-
tets foredrag av 25. juni 1976.

Departe entet har fastsatt som gj dende
inntil vider nytt manovreringsregle ent for
reguleringen v Storvatn i Arneviks va etter
det reglement som ble vedtatt ve kongelig
resolusjon av mai 1971.

Manøvrerings eglementet lyder; nå som føl-
ger:

meddelte vassdragskonsesjoner 1976. 77

7. Sor-Trøndelag Kraftselskap.

(Mørr Kraftverk. Regulering av Storva4
E ing av manøvreringsremlernent.)

Industri epartementets samtykke 8. juli 76.

Normal
V som.vst.

kote

Storv tn 	 84,88
Skjær vatn 	 84,88

«1.

125‘;
reg.gfense

f kote

/ 84,88
84,88

Nedre
reg.grense

kote

Opp-
demmin

ITt

Sinking
m

/ 10,7
/ 0,7

74,18
84,18

Reg.-
høyde

10,7
0,7

Høyde e referer seg til NGOls hoydesy-
stem.

Regulen gsgrensene skal betegnes med faste
og tydelige vasstandsmerker .Som det offent-/

2.
Ved manov ringen skal has for øye at de

naturlige flon,assforirgene i Arnevikelva
ikke økes.

Etter lavvassp' riodens slutt om våren fyl-
les Storvatn så r kt som mulig opp til kote
82,88, og magasin t kan ikke tappes under

.

se grense før 16 september.

For øvrig an tapp  'n en skje etter Sør-
Trøndelag aftselskap behov.

Det skal ases at flo øp og tappelop ikke
hindres av is eller ligne e samt at regule-
ringsanleg et til enhver tid er i god stand.
Det føre protokoll over taanovreringen og
avleste sstander samt obsrveres og noteres
orn det orlanges, ne~rmeniyer, temperatur,

biSnody er m. v. Hovedstyret fkr Norges vass-
dragslog elektrisitetsvesen kaAforlange å få
tilsegelt utskrift av protokollen Nom regulan-

i

ten plikter å oppbevar Xor hele regulerings-
tiden. I

Hovedstyret kan 14‘stern e hvor damvokte-
ren skal bo, og at 14-lan sk 1 ha telefon i sin
bolig. /

\

4.
Viser det seglat slipping et er dette regle-

ment medfører skadelige virkkinger av om-
fang for almene interesser kan' Kongen uten
erstatning til konsesjonæren, m med plikt
for denne ti4 å erstatte mulige s adevirknin-
ger for tredjemann fastsette de kndringer i
reglement4t som finnes nødvendig4

Til å f ".esta manøvreringen antas‘en norsk
statsbor - som godtas av vedkomi nde de-
partemek.

ForaltdrInger i dette reglement ka bare
foreta 7av Nongen etter at de interesseke har
hatt • ledning til å uttale seg.» •

yidtaket er i overensstemmelse med N ges
va: drags- og elektrisitetsvesens utkast til
rn nøvreringsreglement i brev av 6. jan ar
1j76 .30171vediegges.
f Departementet har intet å innvende mot d

4lanlagte terskel forutsatt at grunneierne ikk
lhar satt seg imot dette.

lige godkjeker.


